
Rozhovor s předsedou SLK a bývalým předsedou STAN Martinem Půtou 

Hnutí Starostové pro Liberecký kraj souběžné vykonávání mandátů nijak neomezuje ve 

svých stanovách. Existuje však nějaká forma kumulace, která je pro hnutí nepřípustná? 

Ano, v rámci aktuální koalice, která vede Liberecký kraj a podepsané koaliční dohody, se 

všichni radní museli vzdát pozice starosty a naplno se věnovat práci pro kraj. Dále by kumulace 

funkcí samozřejmě byla nepřípustná v případě, že by někdo nedostatečně odváděl svoji práci. 

V rámci naší členské základny ale takový případ neznám. 

 

Jaké má vedení hnutí nástroje, kterými může zasáhnout v případě, že člen překročí 

únosnou míru kumulace mandátů? 

Vedení nemá žádné nástroje, v tomto případě by z mé strany přicházela v úvahu pouze přátelská 

dohoda. Běžné vykonávání mandátů není v ČR nějak omezeno na rozdíl od některých 

sousedních zemí jako je Polsko nebo Německo, proto nepovažuji za normální, aby jakákoliv 

politická strana měla ve svých stanovách omezování kumulace funkcí. Osobně ji ovšem 

považuji za poněkud nešťastnou a nešikovnou. 

 

Zažil jste během vašeho působení ve vedení hnutí případ, kdy jste musel s členem řešit 

jeho kumulaci mandátů? 

Řešit jsem kumulaci mandátů vyloženě nemusel. I u nás máme mezi sebou kolegy, kteří 

kumulují funkce. Konkrétně mohu jmenovat například senátory Michaela Canova a Jaroslava 

Zemana. Oba jsou senátory už více volebních období a současně zastávají pozice starostů obcí. 

Je to jejich rozhodnutí a podporu mají i mezi voliči, protože prokázali, že dokážou obě pozice 

zvládat bez problémů. Navíc ani voliči s tím nemají problém, neboť jim dali opakovaně hlasy 

ve volbách, a to jak v případě obecních voleb, kde jsou oba zvolenými starosty již několik 

volebních období za sebou, tak i v případě pozic senátorů rovněž získali podporu voličů 

opakovaně. 

 

Hnutí STAN kandidovalo v parlamentních volbách v koalici s Českou pirátskou stranou, 

která se ke kumulaci mandátů staví kriticky. Řešili jste při tvoření koalice a tvoření 

kandidátních listin (i v rámci Libereckého kraje) tuto problematiku? 

Mohu mluvit pouze za kandidáty hnutí Starostové pro Liberecký kraj na kandidátce za 

Liberecký kraj. S těmi jsem o případné kumulaci funkcí před volbami mluvil a všichni mě 

ujistili, že jsou v případě zvolení připraveni vzdát se svého dosavadního zaměstnání a věnovat 



se naplno práci poslance. 

 

V rámci hnutí dochází ke kumulaci mandátů běžně. Zaznamenal jste případy, kdy se 

politici STAN snaží kumulaci vysvětlit voličům? 

Vzpomenout můžu opět Michaela Canova a Jaroslava Zemana. Hovoří o tématu otevřeně. 

Jejich voliči je podporují na obou pozicích a ani jeden z nich nemusel řešit vysloveně negativní 

reakci ze strany voličů na souběh funkcí, spíše naopak, je v jejich práci podpořili právě 

znovuzvolením a podporou. 

 

Doporučuje vedení hnutí kumulujícím členům, aby komunikovali kumulování mandátů s 

dalšími členy hnutí z jejich regionu? 

V našem hnutí vše probíhá v rovině demokratické diskuse. Je na každém jednotlivci, jakým 

způsobem hovoří s ostatními členy a u nás nemáme problém s tím, jednat na rovinu a o 

věcech diskutovat. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 



 

Dotazníkové šetření 

V následující části bude představen dotazník, na základě kterého budou sbírána data pro 

analýzu: 
 

Vážení členové hnutí STAN a SLK, 

dovolte mi obrátit se na Vás s prosbou o účast na výzkumném projektu Vnímání souběžného 

vykonávání politických mandátů hnutími STAN a SLK. Výzkum je prováděn na Institutu 

politologických studií Fakulty sociálních věd Univerzity Karlovy. Tento projekt si klade za cíl 

prozkoumat názory a postoje členů Vašich hnutí ohledně situací, kdy jedna osoba zastává 

několik politických mandátů zároveň. 

 

Chtěl bych zdůraznit, že vyplnění dotazníku Vám nezabere více než 20 minut. Zvláštní důraz 

v dotazníku je kladen na osobní zkušenosti respondentů, proto jsem do něj zařadil sekce, které 

Vám umožní podělit se o Vaše vlastní postřehy a rozšířené odpovědi. Vážím si každého 

Vašeho příspěvku, který pomůže obohatit pochopení této problematiky. 

 

Anonymita všech účastníků je prioritou. Veškeré informace budou zpracovány s nejvyšší mírou 

důvěrnosti a prezentovány tak, aby nebylo možné identifikovat jednotlivé respondenty. 

Vaše zapojení do tohoto projektu je pro výzkum velmi cenné a představuje klíčový přínos k 

hloubkovému zkoumání této aktuální otázky. 

Děkuji Vám předem za Váš čas a za Vaši ochotu se zapojit do výzkumu. 

S úctou, 

Matěj Malý, Institut politologických studií, Fakulta sociálních věd, Univerzita Karlova 

 

Jaké politické mandáty momentálně vykonáváte? 

- Obecní zastupitel 

- Krajský zastupitel 

- Zastupitel hl. m. Prahy 

- Poslanec 

- Senátor 

- Europoslanec 

- Žádné 

 



Pokud jste v předchozí otázce uvedli, že souběžně vykonáváte dva a více mandátů, můžete 

uvést (například procentuálně), jak mezi ně rozdělujete svůj pracovní čas? 

- Prostor pro rozepsání 

 

Bez ohledu na čas strávený ve Vašich funkcích a mandátech, je Vám osobně nějaká 

politická úroveň bližší? Přijde Vám práce na ni smysluplnější pro občany? Chcete se 

této úrovni věnovat dlouhodoběji? 

- Komunální 

- Regionální 

- Celorepubliková 

- Žádná 

 

Na souběžné vykonávání mandátů je v České republice nahlíženo především negativně. 

Koaliční Piráti například mají ve svých stanovách zakotvené omezení kumulace. Má 

podle Vašeho osobního názoru souběžné vykonávání mandátů naopak nějaké konkrétní 

výhody pro obce či kraje? 

- Prostor pro rozepsání 

 

Ohodnoťte prosím pomocí následující stupnice, zda Vám osobně přijdou následující 

kombinace souběžného vykonávání mandátů přínosné pro občany, samosprávy či kraje. 

(hodnocení dle možností rozhodně přínosné, spíše přínosné, nemá žádný přínos, spíše 

nepřínosné, rozhodně nepřínosné) 

- Obecní a krajský zastupitel 

- Obecní zastupitel a poslanec 

- Obecní zastupitel a senátor 

- Obecní zastupitel a europoslanec 

- Krajský zastupitel a poslanec 

- Krajský zastupitel a senátor 

- Krajský zastupitel a europoslanec 

- Prostor pro rozepsání 

 

Můžete některé z Vašich hodnocení blíže vysvětlit? 

- Prostor pro rozepsání 

 



Setkal/a jste se s reakcemi na souběžné vykonávání mandátů ze strany Vašich 

stranických kolegů z hnutí? Pokud ano, můžete je krátce popsat? 

- Setkal jsem se s pozitivní reakcí 

- Setkal jsem se s negativní reakcí 

- Setkal jsem se s pozitivní i negativní reakcí 

- Nesetkal jsem se s žádnou reakcí 

- Prostor pro rozepsání 

 

Setkal/a jste se s reakcemi na souběžné vykonávání mandátů ze strany politiků z jiných 

stran či hnutí? Pokud ano, můžete je krátce popsat? 

- Setkal jsem se s pozitivní reakcí 

- Setkal jsem se s negativní reakcí 

- Setkal jsem se s pozitivní i negativní reakcí 

- Nesetkal jsem se s žádnou reakcí 

- Prostor pro rozepsání 

 

Setkal/a jste se s reakcemi na souběžné vykonávání mandátů ze strany občanů? Pokud 

ano, můžete je krátce popsat? 

- Setkal jsem se s pozitivní reakcí 

- Setkal jsem se s negativní reakcí 

- Setkal jsem se s pozitivní i negativní reakcí 

- Nesetkal jsem se s žádnou reakcí 

- Prostor pro rozepsání 

 

V hnutí STAN je poměrně běžná kumulace dvou mandátů. Jsou však i případy, kdy 

členové kumulují i tři. Jedním z takových případů je senátor z Libereckého kraje 

Michael Canov (SLK), který je zároveň senátorem, krajským zastupitelem a starostou. 

Jaký je Váš osobní názor na tento konkrétní případ? 

- Prostor pro rozepsání 

 

Dalším z takových případů je bývalý ministr školství Petr Gazdík, který v jednu chvíli 

zastával tři mandáty a ministerský post. Jaký je Váš osobní názor na tento konkrétní 

případ? 

- Prostor pro rozepsání 



 

Děkuji Vám za vyplnění tohoto průzkumu. Vaše odpovědi jsou velmi cenné a pomohou lépe 

porozumět problematice souběžného vykonávání mandátů a vnímání tohoto jevu hnutími 

STAN a SLK. Vaše účast je důležitým přínosem k výzkumu, přispíváte tak k hlubšímu 

porozumění nejen kumulace mandátů. Přeji Vám krásný zbytek dne a těším se na další 

spolupráci. 

 


